
                                  ΕΛΛ. ΓΛΩΣΣΑ  Γ΄ ΤΑΞΗΣ                         ΑΡ. ΦΥΛ. 19 
Το τελικό –ν, το ή, το πού και το πώς 

Ουδέτερα ανισοσύλλαβα ουσιαστικά σε –ς 
 

Όνομα: __________________________  
 
1. Συμπληρώνω τα κενά βάζοντας το τελικό (ν)  

εκεί που πρέπει: 
 
• Χθες έπαιξα με το__  Κώστα. 
• Πήγαμε τη__ Κυριακή στο γήπεδο.  
• Εκεί είδα τη__ Ναταλία και το__ Αλέξη.  
• Μαζευτήκαμε όλα τα παιδιά και πήγαμε  

στη__ μπασκέτα. 
• Ο Αλέξης μου είπε πως δε__ θέλει να  

μου δώσει τη__ μπάλα, γιατί δε__ του είχα  
δώσει τη__ δικιά μου. 

• Είδα στο__ ύπνο μου τη__ μητέρα. 
• Βλέπω το__ Νίκο να έρχεται τρέχοντας. 
• Τη__ Κυριακή έχει γενέθλια η Ρένα. 
• Το__ είδα να περνάει σα__ σίφουνας. 
• Βγήκε στη__ βεράντα να θαυμάσει τη θέα. 
• Μη__ φωνάζεις σε παρακαλώ. 

 
 

2. Βάζω τόνο όπου χρειάζεται:  
 
• Να ζει κανείς η να μη ζει; 
• Που ήσουν χτες βράδυ; 
• Κάνει που και που καμιά δουλειά. 
• Τρώω κανένα γλυκάκι που και που.  
• Που θα συναντηθούμε απόψε; 
• Η Άννα είναι που έσπασε το χέρι της;  
• Που θα πας; Στο σπίτι η στο σχολείο; 
• Σου είπα πως αυτό που ζητάς δε γίνεται. 
• Που το έμαθες πως αγόρασα ποδήλατο; 
• Περιμένω πως και πως να έρθουν τα  

Χριστούγεννα.  
• Μου είπε πως θα με τηλεφωνήσει,  

αλλά η το ξέχασε η άλλαξε γνώμη.  
• Ρωτούσε να μάθει που είναι η οδός Ερμού. 

 
3. Βάζω τις λέξεις σε αλφαβητική σειρά. 

ανακυκλώνω, ανακύκλωση , σκουπιδιάρικο, σκουπίδι, γυαλί, γυάλινο, γυαλισμένο, χαρτί, 
χάρτινο, χαρτόκουτο 
_______________________________________________________________
_______________________________________________________________
_______________________________________________________________ 

Το τελικό -ν 
Υπάρχουν ορισμένες λέξεις στις οποίες 
το τελικό -ν άλλοτε παραμένει και άλλοτε 
χάνεται. 
Αυτές είναι:  
• το άρθρο την  
• η προσωπική αντωνυμία αυτήν, την  
• τα μόρια δεν και μην  
Διατηρούν το τελικό -ν όταν η λέξη που 
ακολουθεί αρχίζει από φωνήεν ή από τα 
σύμφωνα κ, π, τ, τα δίψηφα σύμφωνα 
μπ, ντ, γκ και τα διπλά ξ, ψ. 
π.χ. την είδα, την κοπέλα, την ντουλάπα, 
δεν ξέρω 
Χάνουν το τελικό -ν όταν η επόμενη λέξη 
αρχίζει από ένα από τα υπόλοιπα 
σύμφωνα: β, δ, γ, φ, θ, χ, μ, ν, λ, ρ, σ, ζ. 
π.χ. τη δασκάλα, τη θυμήθηκα, δε θέλω 
ΠΡΟΣΟΧΗ: Διατηρείται πάντα στα 
αρσενικά άρθρα τον και έναν.  
π.χ. τον νέο (άντρα) έναν νέο (άντρα) 
Επίσης διατηρείται στην προσωπική 
αντωνυμία αυτόν, τον και στο σαν. 
π.χ. αυτόν θέλει, τον φώναξε, σαν λύκος 
 
 

Βάζω τόνο:  
α) Σε κάθε δισύλλαβη, τρισύλλαβη ή 
πολυσύλλαβη λέξη. 
β) Στο πού και το πώς όταν είναι 
ερωτηματικά. Στο διαζευκτικό ή. 
π.χ. Πού έβαλες το παζλ, Ορέστη; Πώς θα 
παίξω με τις φίλες μου; Θα μου πεις ή όχι;  
γ)Στο δεύτερο φωνήεν όταν έχω δίψηφα 
φωνήεντα ή τους συνδυασμούς αυ και ευ: 
π.χ. είδα, ναύτης, γεύση  
 



 
4. Συμπληρώνω τον παρακάτω πίνακα: 

Ενικός αριθμός 
Ονομ. το τέρας γεγονός 
Γεν. του   
Αιτ. το   
Κλητ. -   

Πληθυντικός αριθμός 
Ονομ. τα   
Γεν. των   
Αιτ. τα   
Κλητ. -   

 
5. Βάζω κόμμα στις παρακάτω προτάσεις: 

• Μέσα στον κήπο υπήρχαν ντομάτες πιπεριές μαρούλια κουνουπίδια και φασόλια. 
• Μαρία κάνε τα μαθήματά σου. 
• Κάθε μέρα κάνω τα μαθήματά μου βλέπω τηλεόραση παίζω με τον μικρό μου αδερφό 

πάω στο γυμναστήριο αλλά πάντα κοιμάμαι νωρίς. 
• Η ξαδέρφη μου μάζεψε όλες τις κούκλες τα αρκουδάκια τα επιτραπέζια τα πάζλ τα 

αυτοκινητάκια και τις μπάλες της για να τα δώσει σε μένα. 
• Η μαμά μου είναι όμορφη γλυκιά χαρούμενη και πάντα χαμογελαστή. 
• Μέσα στο περιβόλι υπήρχαν κερασιές ροδακινιές αχλαδιές και δαμασκηνιές. 
• Γιώργο μάζεψε τα παιχνίδια σου. 
• Κάθε μέρα κάναμε γυμναστική παίζαμε ποδόσφαιρο μπάσκετ και κάναμε βόλτες αλλά 

γυρίζαμε νωρίς στο σπίτι. 
• Πήγαινε Ευάγγελε να βοηθήσεις τον παππού σου. 
• Ο Κώστας άρχισε να μαζεύει από την βιβλιοθήκη του βιβλία τετράδια μολύβια μπογιές 

παιχνίδια και χαρτιά τα οποία δεν του ήταν χρήσιμα για να τα βάλει στον κάδο της 
ανακύκλωσης. 

• 0 αδελφός του είναι νέος ψηλός όμορφος και γυμνασμένος. 
 

6. Σημειώνω δίπλα σε κάθε πρόταση Κ για κυριολεξία ή Μ για μεταφορά. 

• Το άλογο τρέχει.   
• Έβαλε τα κλάματα.   
• Έβαλα τα καλοκαιρινά ρούχα.  
• Ταξιδεύει με το τρένο.  
• Πού ταξιδεύει ο νους σου;   
• Πάντα τρώω όλο μου το φαί.   
• Με έφαγε η ζήλια.    
• Έχει σιδερένια θέληση.  
• Αυτός κολυμπάει στο χρήμα.   
• Ο μπαμπάς μου φούσκωσε σαν μπαλόνι από περηφάνια.  

 

Ουδέτερα ουσιαστικά  
ανισοσύλλαβα σε -ς 

Ενικός αριθμός 
Ον. το κρέας φως 
Γεν. του κρέατος φωτός 
Αιτ. το κρέας φως 
Κλ. – κρέας φως 

Πληθυντικός αριθμός 
Ον. τα κρέατα φώτα 
Γεν. των κρεάτων φώτων 
Αιτ. τα κρέατα φώτα 
Κλ. – κρέατα φώτα 

 


